
 معاونت جوانان وزارت ورزش و بانک مهر
تفاهم همکاری امضا کردند

 پرداخت وام کم بهره برای اشتغال
و ازدواج جوانان

مهر| معاونت جوانان وزارت ورزش و جوانان و 
بانک قرض الحسنه مهر برای پرداخت وام کم بهره 
اشتغال، ازدواج و تحصیل جوانان تفاهم همکاری 
امضا کردند. محمدرضا رستمی، معاون ساماندهی 
امور جوانــان وزارت ورزش و جوانان در مراســم 
امضای تفاهمنامه با بانک قرض الحسنه مهر ایران 
گفت: این تفاهمنامه اقدامی ارزشمند و در راستای 
احترام به حقوق شــهروندی اســت. او یکی از 
مهم ترین محورهای مورد تاکید ریاست جمهوری 
را اشتغال جوانان و رفاه جامعه عنوان کرد و گفت: 
دولت خود را وامدار جوانــان می داند و در تلاش 
است تا تمامی اقدامات و برنامه هایش را در راستای 
تغییر شرایط اقتصادی جامعه متمرکز کند. معاون 
وزیر ورزش در امور جوانان یکی از مهم ترین مراکز 
تحت تاثیر در پسابرجام را نظام اقتصادی و بانک ها 
دانست و افزود: اگر نظام بانکی که می توان از آن 
به عنوان خون در رگ های جامعه یاد کرد، دچار 
اخلال شــود، بدون تردید مجموعه اقتصادی و 
اجتماعی کشور درگیر مشکلات عظیمی خواهد 
شد. او در ادامه با اشــاره به توسعه سازمان های 
مردم نهاد در دولت یازدهم، افزود: دولت یازدهم 
معتقد است که هرچقدر مشــارکت اجتماعی 
جوانان افزایش یابد و امور آنها به گروه های متشکل 
از جوانان توانمند ســپرده شود، به جامعه بالنده 
نزدیک تر خواهیم شد. رستمی تفاهمنامه امضا 
شده بین بانک قرض الحسنه مهر ایران و وزارت 
ورزش و جوانان را تفاهمنامه ای ارزشمند دانست 
و از آن به عنوان احترام به حقوق شــهروندی یاد 
کرد. براساس این تفاهمنامه، مقرر شد وام کم بهره 
برای گسترش فعالیت ســازمان های مردم نهاد، 
اشتغال های کوچک جوانان، تحصیل، ازدواج و ... 

پرداخت شود.

رئیس کارگروه علوم اجتماعی شورای تحول 
علوم انسانی: 

 گرایش های رشته علوم اجتماعی
در دوره لیسانس کاهش یافت

مهر| رشــته های مقطع کارشناســی علوم 
اجتماعی از ۶ رشته به ۴ رشــته کاهش یافت و 
بازنگری ۴ رشــته مذکور تا پایان نیم ســال دوم 
تحصیلی انجام می شود. غلامرضا جمشیدی ها، 
رئیس کارگروه علوم اجتماعی شــورای تحول 
علوم انسانی با اشــاره به تصویب چهار رشته در 
دوره کارشناسی علوم اجتماعی گفت: رشته های 
پژوهشــگری، علوم اجتماعی، مردم شناســی، 
مــددکاری اجتماعی و برنامه ریــزی اجتماعی 
و تعاون و رفاه اجتماعی در مقطع کارشناســی 
تصویب شد. جمشیدی ها ادامه داد: البته درمورد 
نام گرایش پژوهشــگری هنــوز تصمیم گیری 
نشده و در مورد این که نام این رشته پژوهشگری 
اجتماعی باقی مانده یا به جامعه شناســی تغییر 
یابد، قرار است بررسی شود. رئیس کارگروه علوم 
اجتماعی شــورای تحول و ارتقای علوم انسانی 
افزود: همچنین پیش از این 2 گرایش مددکاری 
اجتماعی و خدمات اجتماعی وجود داشــت که 
اکنون تنها مددکاری اجتماعی باقی مانده است. 
او ادامه داد: در مورد رشته برنامه ریزی اجتماعی، 
تعاون و رفاه اجتماعی نیز ادغام صورت گرفته و 
این گرایش ها به یک گرایش تبدیل شده اند که 
ممکن است اسم آن نیز تغییر کند. جمشیدی ها 
افزود: بعد از اتمام بازنگری رشته های کارشناسی 
بازنگری رشته های کارشناسی ارشد و دکتری نیز 
آغاز می شود. او ادامه داد: گرایش های رشته علوم 
اجتماعی از ۶ گرایش به ۴ گرایش کاهش یافت 
و از این پس همین ۴ رشته در مقطع کارشناسی 
ارایه خواهد شد. رئیس کارگروه علوم اجتماعی 
شــورای تحول و ارتقــای علوم انســانی افزود: 
امیدواریم تا پایان نیم سال دوم تحصیلی بازنگری 

رشته های مذکور صورت گیرد.

رئیس سازمان نهضت سوادآموزی خبر داد: 

متوقف شدن سوادآموزی افراد 
بالای ۵۰ سال

ایلنا| رئیس سازمان نهضت سوادآموزی با بیان 
این که اهمیــت آموزش افراد زیر ۵۰ ســال برای 
کشور بیشتر اســت، از آموزش 2۰ هزار نفر ۱۰ تا 
۱۹نفر در  سال جاری خبر داد.  علی باقرزاده، رئیس 
ســازمان نهضت سوادآموزی با اشــاره به این که 
سازمان نهضت سوادآموزی فرصت دومی است؛ 
برای افرادی که به هر دلیلی به نظام آموزش رسمی 
دسترسی ندارند، گفت:  خوشــبختانه سازمان 
در این راســتا اقدامات خوبی را انجام داده و موفق 
شده نرخ و آمار افراد بی سوادی که تحت پوشش 
سوادآموزی قرار می گیرند را افزایش دهد.  او افزود: 
به طوری که در رده ســنی ۱۵ تا 2۴ سال بیش از 
۹۸ درصد افراد باسواد هستند و ازسوی دیگر نیز 
در گروه سنی ۱۰ تا 2۹ سال ۹۷ درصد و در گروه 
سنی ۱۰ تا ۴۹ سال ۹۵ درصد باسواد هستند.  او 
گفت: درحال حاضر به نسبت سال های نه چندان 
دوری که بی سوادی در گروه های جوان بیشتر بود 
و خدمات را آنطور که باید و شاید نمی توانستیم 
ارایه کنیم، وضع خوبی داریم.  باقرزاده در پاســخ 
به این ســوال که جایگاه ایران در سوادآموزی در 
بین کشورهای منطقه کجا قرار دارد، افزود: اخیرا 
گزارشی از وضع ســواد منطقه ارایه نشده است 
و گزارش را موسسات وابســته به یونسکو اعلام 
می کنند، البته مشــروط به این که کشــورهای 

منطقه گزارش های خود را به موقع ارایه دهند. 
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شهروند| یک اســتیضاح و چهــار کارت زرد قبل 
و بعــد آن. این کارنامه حضور »علی اصغــر فانی« وزیر 
آموزش وپرورش در مجلس است؛ موضوعی که حالا او را 
به یکی از رکوردداران حضور وزرای دولت ها در مجلس 

برای پاسخ به سوال نمایندگان تبدیل کرده است. 
فانی تا به حال پنج بار به مجلس رفته است؛ دو بار برای 
پاسخ به سوال نمایندگان، یک بار جلسه استیضاح و دو 
بار باز هم برای پاسخ به سوال نمایندگان، بعد از جلسه 
استیضاح. کارت زرد دو روز پیش مجلس به فانی باعث 
شــد که او رکوددار دولتمــردان در دریافت کارت زرد 
باشد. تاکنون دولتمردان ۱۸ کارت از مجلس دریافت 
کرده اند که چهار مــوردش از آن فانی اســت و به این 
ترتیب او تاکنون 22 درصد از کل کارت های زرد دولت را 

به خود اختصاص داده است.
آخرین باری که وزیر آموزش و پرورش برای پاســخ 
به ســوال نمایندگان به مجلس رفت بــه دو روز پیش 
برمی گــردد؛ وقتی او برای پاســخ به ســوال »حلیمه 
عالی« نماینده زابل درباره »مدیریت و انتصابات ضعیف 
در آموزش و پرورش و به ویــژه درباره رئیس آموزش و 
پرورش بنجار، بی توجهی وزیر به مشکلات موجود در 
وزارتخانه و مشــکلات مدارس کشور و فرهنگیان« بار 
دیگر به مجلس رفت. پاسخی که البته باز هم نمایندگان 
مجلس از آن قانع نشــدند و این از رأی شــان پیدا بود: 
»۹۹ رأی موافــق، ۶۱ رأی مخالــف و ۱۱ رأی ممتنع 

نمایندگان مجلس از مجموع 2۰۰ نماینده حاضر.« 
در دو روز گذشته اما در محافل مختلف از این کارت 
زرد به وزیر آموزش و پــرورش دولت یازدهم به عنوان 
کارت زرد چهارم یاد شــده اســت؛ موضوعی که البته 
»محمدرضا باهنر« که ریاست جلسه علنی دو روز پیش 
مجلس را برعهده داشت، درباره آن گفته است:  با توجه به 
این که شخص وزیر یک بار استیضاح شده و صلاحیتش 
تایید شد بنابراین کارت زردهای قبلی پاک می شود و 
این دومین کارت زردی است که مجلس به وزیر آموزش 
و پرورش می دهد.« این موضوع اما باز هم باعث نشــده 
که فانی در صدر لیست کارت زرد گرفته های دولت که 
در آن نام طیب نیا، نعمت زاده، ربیعی، جنتی، رحمانی 

فضلی، گودرزی و واعظی به چشم می خورد، نباشد. 
دیروز اما وزیر آموزش و پرورش برای نخستین بار در 
ماه های گذشته و بعد از دریافت کارت زرد از مجلس، به 
موضع نمایندگان درباره عملکردش واکنش نشان داده 
است؛ البته واکنشی به سبک و سیاق همیشگی اش، کج 
دار و مریز: »من انجام وظیفه می کنم و درباره اموری که 
باید اجرا شود وظایف خود را انجام می دهم. روز گذشته 
در مجلس گزارشــی از تحولات آموزش و پرورش در 
دو  ســال اخیر ارایه کردم و احساس می کنم آموزش و 
پرورش در مسیر صحیح حرکت کرده است. همچنین 
آموزش و پرورش در مســیر عقلانیــت و برنامه ریزی، 
جهت گیری های درستی را نسبت به پیش بینی اقدامات 
برای اجرای ســند تحول دنبال می کند و در این مسیر 

هرگونه مشکلی را تحمل می کنیم.« 
فانی که دیروز به مراسم گرامیداشت هفته شوراهای 
آموزش و پــرورش رفته بود، حرف هــای دیگری هم 
برای گفتن داشــت؛ حرف هایی که هرچنــد در آنها 
اشاره مســتقیمی به نمایندگان مجلس و ایراداتشان 
به عملکردش در آنها نبود؛ مانند انتقاد از مطرح شدن 
موضوعاتی از قبیل خصوصی ســازی مدارس توسط 
آموزش و پرورش، انتقادات دربــاره تعطیلی مدارس 
ابتدایی در روزهای گذشته و وضع بودجه وزارت آموزش 
و پرورش: »آنچه اکنون در کمیسیون آموزش مجلس 
در حال بررسی و طی مراحل است، لایحه دایمی شدن 
مدارس غیردولتی اســت و خصوصی سازی نیست.« 
و »آموزش و پرورش در طول تاریخ همواره با کســری 
بودجه  مواجــه بوده و ما هم آن را قبول داریم. امســال 

بودجه آمــوزش و پــرورش 2۴  هزار  میلیــارد تومان 
بود. این درحالی اســت که ماه گذشته بیش از دو  هزار  
میلیارد تومان بابت حقوق پرسنل پرداخت کردیم و اگر 
بخواهیم این مبلغ را به کل ماه های سال تعمیم دهیم در 
واقع 2۴  هزار  میلیارد تومان حقوق داده ایم و برای سایر 

فعالیت هایمان هیچ بودجه ای نداشتیم.« 
وزیر آمــوزش و پرورش با بیــان این که هزینه های 
جاری ۱۰۵ هزار مدرسه نیازمند اعتبار هستند، گفت:  
»همیشه کسری بودجه داریم و گاهی اوقات در رسانه ها 
و در مجلس از وزیر انتقاد می کنند که چرا مطالبات را 
پرداخت نکرده است. باید از آنها پرسید شما چقدر بودجه 
داده اید که حالا انتظار دارید؟ هرچه می دهید همانقدر 
باید انتظار داشته باشــید.« فانی ادامه داد:  »مدیریت بر 
منابع آموزش و پرورش یک مســاله بسیار مهم است؛ 
البته دولت بدون کمک مردم نمی تواند امور جاریش را 
پیش ببرد. یک اصل اساسی در آموزش و پرورش توسعه 
مشارکت هاست. در برخی رسانه ها مطرح می شود که 
آموزش و پرورش درحال خصوصی سازی است و فریاد 
وامصیبتا سر می دهند، درحالی که باید گفت آموزش 
و پرورش توسعه مشارکت ها را دنبال می کند و چیزی 
غیراز این نیست.« وزیر آموزش و پرورش در واکنش به 
انتقاداتی درباره تعطیلی دو روزه اخیر مدارس به علت 
آلودگی هوا هــم گفت:  »طبق مصوبــه دولت کمیته 
اضطرار نســبت به تعطیلی مدارس تصمیم می گیرد 
و ما تابع آن هســتیم. در این کمیته نمایندگان وزارت 
بهداشت، محیط  زیست و ســایر دستگاه های مربوط 
حضور دارند. سلامت دانش آموزان برای ما بیش از هر 
چیز دیگری حایز اهمیت است و راضی نیستیم سلامت 
آنها به خطر بیفتد و امیدواریم وضع هوا بهبود یابد.« او 
در جمع خبرنگاران با پاســخ به پرسش دیگری درباره 
حل مشکل پرداخت پاداش پایان خدمت بازنشستگان 
فرهنگی گفت:  »دولت ردیفی در بودجه برای پرداخت 
پاداش پایان خدمت همه بازنشستگان کشور مشخص 
و اعتبار ۴۵۰۰  میلیارد تومانی پیش بینی کرده اســت 
و امیدواریم مشــکل پرداخت پــاداش پایان خدمت 
بازنشستگان به طور کامل حل شــود. بودجه آموزش 
و پرورش به بیش از 2۸  هزار میلیــارد تومان در لایحه 
فعلی که اکنون در مجلس است رسیده و نسبت به رقم 

مصوب  سال گذشته 2۱.۶ درصد رشد را نشان می دهد. 
امیدواریم در  سال آینده بتوانیم با مدیریت بهتر بودجه 

آموزش و پرورش را با مشکلات کمتری اداره کنیم.« 
فانی در ادامه با بیان این که اجرای آموزش همگانی بر 
اساس قانون اساسی بر عهده دولت است و ما از امکانات 
دولت، دســتگاه ها و مردم برای اجرای اصل 3۰ قانون 
اساسی استفاده می کنیم، گفت:  »لایحه دایمی شدن 
مدارس غیردولتی اکنون در مجلس در دست بررسی 
است و لایحه مربوط به خصوصی سازی نیست که برخی 
به غلط و از روی سهو آن را طور دیگری مطرح می کنند. 
مراحل بررســی و تصویب قانون دایمی کردن مدارس 
غیردولتی در کمیسیون آموزش مجلس درحال طی 
شدن است و ان شاءلله در صحن علنی به نتیجه خواهد 
رســید.« او در ادامه با بیان این که یکی از سیاست های 
اعلامی ما توسعه مشارکت هاســت و ذیل آن کارهای 
مختلفی انجام دادیم که تفاهمنامه با بیش از 2۵ دستگاه 
ازجمله آنهاست گفت: »در همین راستا منابع فراوانی 
جذب کرده ایم و تقویت شوراها را دنبال می کنیم. قانون 
شوراهای آموزش و پرورش یک قانون مترقی است که 
از  سال ۷۷ تصویب شده و 22  سال از عمر آن می گذرد و 
ابعادی دارد که هنوز به آن ورود نکرده ایم. یک پیام قانون 
شوراها جلب مشارکت سایر دستگاه ها و پیام دیگر آن 
توسعه تمرکززدایی در آموزش و پرورش است. آموزش 
و پرورش یک سازمان بسیار متمرکز است و رسمیت در 
آن بالاست به این معنا بخش نامه ها، مقررات و قوانین در 
آن بسیار بالاست و قانون شوراها می تواند رسمیت را در 

آموزش و پرورش کاهش دهد.« 
داستان کارت های زرد دنباله دار

با این که وزیر آموزش و پرورش دیروز گفته حالا که 
بودجه وزارتخانه اش بیشتر شده، امیدوار است در  سال 
آینده آموزش و پرورش را بهتر اداره کند، اما اینطور که 
پیداست نمایندگان مجلس نهم شورای اسلامی چندان 
دل خوشی از او ندارند و معلوم نیست چندماه مانده تا 
پایان کارشــان در مجلس، قصد ادامه دادن داســتان 

کارت های زرد دنباله دار به فانی را دارند یا نه. 
نخستین بار  سال ۹3 بود که وزیر آموزش و پرورش 
دو کارت زرد را از سوی مجلس شورای اسلامی دریافت 
کرد. اولین کارت را اواخر فروردین ۹3 در بررسی سوال 

»امیرحسین قاضی زاده«، نماینده مشــهد و »مهرداد 
بذرپاش«، نماینده تهران درباره علت سیاســی بودن 
انتصابــات مدیران آمــوزش و پرورش بــدون منطق 
کارشناســی و شایسته ســالاری و بکارگیری افرادی 
که در سنین بازنشســتگی قرار دارند، دریافت کرد. آن 
زمان نمایندگان بــا ۷۱ رأی موافق ۱۱۵ رأی مخالف و 
۱۱ رأی ممتنــع از مجموع 2۰2 نماینــده حاضر در 
مجلس به وزیر آموزش و پرورش نخســتین کارت زرد 
را نشان دادند. بار دیگر مجلس شــورای اسلامی در ۷ 
بهمن ۹3 ســوال از وزیر آموزش و پرورش را در دستور 
کار خود داشت. »نادر قاضی پور«، نماینده سوال کننده 
در مورد تعیین تکلیف معلمان پیش دبستانی و شرکتی، 
برگزاری آزمون استخدامی و مطالبات فرهنگیان از وزیر 
آموزش و پرورش توضیح خواست اما توضیحات وزیر 
نتوانست قاضی پور را قانع کند بنابراین از مجموع 2۱۵ 
نماینده حاضر ۷۴ رأی موافق،  ۱۱۴ رأی مخالف و ۱۴ 
رأی ممتنع، نمایندگان از پاسخ های وزیر قانع نشدند 
و به این ترتیب فانی دومیــن کارت زرد را دریافت کرد. 
تیر امسال هم بررسی طرح استیضاح فانی در مجلس 
شورای اسلامی کلید خورد، اما فانی توانست با ۱۶۷ رأی 
مخالف نمایندگان مجلس به »عدم  اعتماد« به او، باز هم 
وزیر آموزش و پرورش باقی بماند. بعد از آن و در روز آخر 
آذر گذشته بود که نمایندگان مجلس کارت زرد سوم و 

کارت زرد اول بعد از استیضاح فانی را به او دادند. 
»توجه نکردن به منابع انسانی و فرهنگیان از لحاظ 
بیمه سلامت، حقوق و ســایر مزایا و تعطیلی مدارس 
راهنمایــی در روســتاها و بعضی از شــهرها، چرایی 
بکارگیری نیروهای بازنشسته و ناکارآمد، علت استخدام 
نکردن مربیان پیش دبستانی و چرایی پرداخت نشدن 
مطالبات فرهنگیان و بی توجهی به مدارس روستایی« از 
موضوعاتی بوده که از وزیر آموزش و پرورش در پنج باری 
که به مجلس رفته است، درباره آنها از او سوال شده است.  
کارشناسان آموزشــی و نمایندگان مجلس این روزها 
درباره دلیل های دادن ۴ کارت زرد به فانی و سوال های 
مکرر نماینــدگان از او حرف های زیــادی دارند. مثلا 
»علیرضا سلیمی«، عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس درباره علت این که چرا نمایندگان از پاسخ های 
فانی قانع نشــدند و ۴ مرتبــه کارت زرد گرفته، گفته 
است: »علت مشخص است، مشــکلات این وزارتخانه 
حل نشده، فانی باید با تحرک بیشتری دنبال استیفای 
حقوق معلمان باشــد. او تاکنون پاداش پایان خدمت 
بازنشسته ها را نداده و از سوی دیگر استراتژی مشخصی 
درباره اســتخدام نیروهــای حق التدریس نــدارد.« 
»عبدالوحید فیاضی«، دیگر عضو کمیسیون آموزش و 
تحقیقات مجلس هم به »مهر« در این باره گفته که وزیر 
بیشتر دنبال سیاسی کاری است: »واقعیت این است که 
آقای فانی اگرچه تئوریسین قوی و حرفه ای هستند ولی 
از لحاظ مدیریتی موفق نیستند و نمی توانند امور مربوط 
به معلمان را دنبال کنند. مشــکل دیگر این است که 
ایشان نیروهایی را در استان ها انتخاب کرده که پیشینه 
سیاسی داشته و بیشــتر دنبال فعالیت های انتخاباتی 
هســتند و این مطلوب ما نمایندگان مجلس نیست.«  
»مرتضی نظری«، کارشناس مســائل آموزشی هم در 
این باره گفته:  »اکثر نماینــدگان مجلس و فرهنگیان 
انتظار تحول و بهبود شــرایط فعلی را دارند و نسبت به 
روزمرگی و کم تحرکی این وزارتخانه انتقاد دارند ولی 
باید واقعا ببینیم که نمایندگان چرا دایم این پرسش های 
مشترک را تکرار می کنند و چه منظوری را می خواهند 
برسانند. فانی خلاف افراد سابق خیلی اهل در بوق و کرنا 
کردن فعالیت های خود نیست و همین باعث شده که 
مانند وزیران قبل او را به کار شاخصی نشناسیم و نتوانیم 
درباره او قضاوت درستی کنیم. شاید این یکی از دلایلی 

باشد که نمایندگان فکر می کنند فانی توانمند نیست.« 

شهروند| جنتی و صالحی، متروسوار شدند و ابتکار با تاکسی به پردیسان 
رفت. دیروز، تقویم 2۹ دی ماه را نشــان می داد. روز ملی هوای پاک که البته 
آسمان پایتخت رد و نشانی از آن نداشــت. مدارس به خاطر تصمیمی که 
کمیته مواقع اضطرار آلودگی هوا روز دوشنبه گرفته بود، تعطیل بودند، طرح 
زوج و فرد از در منازل اجرا شد و حتی ادارات با دوساعت تأخیر فعالیت خود 
را آغاز کردند. با این حال، روز، روز هوای پاک بود و این روز تقویمی ازســوی 
برخی از مقامات دولتی با استقبال روبه رو شد. علی جنتی وزیر فرهنگ و ارشاد 
با مترو راهی بهارستان شد، علی اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی، از 
ایستگاه شهید بهشتی تا دانشــگاه امام علی)ع( را با قطار شهری طی کرد و 
معصومه ابتکار رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با تاکسی به سازمانی 
رفت که در هفته های گذشته، انگشت اتهام آلودگی هوا را به سمت خود دیده 

است. 
جنتی، صالحی و ابتکار درحالی در روز ملی هوای پاک از حمل ونقل عمومی 
استفاده کردند که  سال گذشته دولتی ها استقبال بهتری از این روز داشتند و 
حتی رئیس جمهوری، معاون اولش و وزیر امورخارجه هم مترو را برای تردد 
انتخاب کردند اما امسال، این استقبال کمرنگ تر بود و تنها سه تن از مقامات 

دولتی، حواسشان به تقویم و 2۹ دی ماه یعنی روز هوای پاک بود. 
سه شنبه های بدون خودرو، پیامی مردمی به دولتمردان 

دیروز همزمان با روز ملی هوای پاک، سه شــنبه هم بود، »سه شنبه های 
بدون خودرو« که فعالان محیط زیســت از مردم و دولتی ها خواســته اند تا 
روزهای سه شــنبه هر هفته را بدون خودروی شخصی ســپری کرده و از 
حمل ونقل عمومی استفاده کنند. دعوتی که معصومه ابتکار در توضیح آن 
می گوید: »تشکل های مردم نهاد نیز همکاری خوبی درحوزه محیط زیست 
با ما دارند. امیدواریم این راه تداوم یابد. همچنین طرح سه شنبه های بدون 
خودرو ازسوی سازمان های مردم نهاد مطرح شده است که حداقل یک روز در 
هفته بدون خودروی شخصی وارد شهر شویم تا به تدریج از الگوی خودروی 

شخصی به سمت حمل ونقل عمومی حرکت کنیم.« 

کمپین سه شنبه های بدون خودرو برای مدیر دفتر آموزش و مشارکت های 
مردمی سازمان حفاظت محیط زیست به معنای پیام مردم به دولتمردان و 
حاکمیت است، »حاصل این کمپین آن است که مردم می توانند این پیام را 
به دولتمردان و حاکمیت بدهند که وقتی با چنین مردمی روبه رو هستید که 
حاضرند از بخشی از رفاه خود به نفع پایداری محیط زیست بگذرند، شما هم 
باید به محیط زیست بیشتر توجه و وظایف خود را سزاوارانه تر و پرشتاب تر 

اجرا کنید.« 
محمد درویش با اشــاره به استقبال استان های مختلف کشور از کمپین 
سه شنبه های بدون خودرو، یادآوری کرد که »این طرح را گروهی از فعالان 
محیط زیست اراک به عنوان یکی از شــهرهای آلوده کشور طی چند  سال 
گذشته پیشنهاد کردند. سازمان حفاظت محیط زیست از این کمپین حمایت 
کرد و بســیاری از تشــکل های مردم نهاد در نقاط مختلف کشور همچون 
کرمانشاه، چهارمحال وبختیاری، مهاباد، آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، 

همدان، شیراز، اصفهان، مشهد و... به این کمپین پیوسته اند.« 
او با بیان این که هدف سازمان حفاظت محیط زیست از حمایت از چنین 
طرح هایی این است که مردم را از نقش و ســهم خطیر آنها در بهبود وضع 
آلودگی هوا آگاه کند، به ایســنا گفت: »مردم باید بدانند که به رغم این که به 
نظر می رسد فرد هستند و رفتار آنها در کاهش و افزایش آلودگی هوا نمی تواند 
موثر باشد، اگر با هم باشند و متحد عمل کنند، می توانند تاثیرات شگرفی روی 

بحث آلودگی بگذارند.« 
به گفته مدیر دفتر آموزش و مشــارکت های مردمی، »مردمی که حاضر 
می شوند یک روز از خودروی شــخصی استفاده نکنند و دل را به دریا بزنند 
و از وسایل نقلیه عمومی استفاده کنند در این شرایط دیگر حاضر نخواهند 
بود آلودگی هوا را تحمل کنند و حتما مطالبه محورانه تر از حاکمیت خواهند 
خواست که تکلیف خودروهای فرسوده، موتورسیکلت های بنزینی،  سوخت 
مازوت نیروگاه ها و... را روشن کنند تا بدین طریق ما شاهد شهری با آسمان 

آبی باشیم.« 

سال 94 رکورددار تعداد روزهای پاک در 5 سال اخیر 
دیروز، همزمــان با روز ملی هــوای پاک درحالی هــوای پایتخت برای 
گروه های حساس ناســالم بود و با تعطیلی مدارس و تأخیر در آغاز فعالیت 
ادارات روبه رو شد که  سال ۹۴ رکورد تعداد روزهای پاک در پنج سال اخیر را 
زد. به گزارش خبرآنلاین، تهرانی ها  سال ۹۰ در کل  سال سه روز پاک تنفس 
کرده اند. در  ســال ۹۱ هم تعداد روزهای پاک از سه روز تجاوز نکرد.  سال ۹2 
هم وضعیتی بهتر از سال های قبل از خود نداشت. این  سال که رکورد آلودگی 
هوا را به نام خود زده بود و همچون سال های ۹۰ و ۹۱ تنها سه روز پاک نصیب 

تهرانی ها کرد. 
اما  ســال ۹3، به یکباره وضــع آلودگی هوا تغییر پیــدا کرد و تعداد 
روزهایی که هوا پاک و ســالم بــود، افزایش نشــان داد، اقدامات رفع 
آلودگی هوا موثر افتاده اســت و در کل  ســال تهرانی ها ۱۶روز هوای 
پاک تنفس کردند. این درحالی بود که ۱۰ماهه ابتدای ۹3 در مقایسه 
با ۱۰ماهه  ســال ۹۴، سه روز پاک، کمتر از  ســال جاری دارد. براساس 
گزارش ها در ۱۰ماهه  ســال ۹۴ تهرانی ها با رکــوردی جدید ۱۷روز 

هوای پاک تنفس کردند.
هوا کمی آلوده تر از حد سالم

در روز هوای پاک، شاخص کیفی هوای تهران ۱۰۸ بود و کمی بالاتر از حد 
سالم قرار داشت. به گفته معاون پایش و نظارت اداره کل محیط زیست استان 
تهران، وضع کیفی هوای تهران در 2۴ساعت گذشته منتهی به ساعت ۱۱ 

دیروز در وضع ناسالم برای گروه های حساس بوده است.
محمد رستگاری با اشاره به این که شاخص کیفی هوای تهران در این بازه 
زمانی ۱۰۸ بوده اســت، به مهر گفت: »در این بازه زمانی شــاخص آلاینده 
منواکســیدکربن پاک ۴۷، ازن پاک 2۱، دی اکســید نیتروژن سالم ۷۱، 
دی اکسید گوگرد پاک 2۴، ذرات معلق با قطر کمتر از ۱۰میکرون سالم ۵۹ 
و ذرات معلق با قطر کمتر از 2.۵میکرون ناسالم برای گروه های حساس ۱۰۸ 

بود.« 

خبر
واکنش وزیر آموزش  و پرورش به نمایندگان مجلس

انجام وظیفه می کنم
  مسیر آموزش  و پرورش در دو  سال گذشته در مسیر عقلانیت بوده است

روي خط خبر

رئیس سازمان نظام پرستاری اعلام کرد: 

وجود 11 هزار پرستار بیکار در کشور
شهروند| رئیس ســازمان نظام پرستاری از 
وجود ۱۱ هزار پرســتار بیکار درکشور خبر داد و 
گفت: »با این تعداد پرســتار بیکار، نمی توان ادعا 
کرد که بیمارســتان ها با کمبود پرستار مواجه 
هســتند.« علی محمد آدابی درباره وضع جامعه 
پرستاری توضیحات بیشتری داد: »سازمان نظام 
پرستاری در یک هفته فراخوانی برای پرستاران 
جویای کار داد که بیش از ۱۱ هزار پرستار درکشور 
ثبت نام کردند و هم اکنون نیز آماده به کار هستند. 
در هر استان و شهرستانی که وزارت بهداشت مایل 
اســت، ما می توانیم به هر تعدادی که مورد نیاز 
است، پرستار معرفی کنیم، البته به شرط این که 
شرایط پرداختی و استخدام شان مشخص باشد.« 
آدابی افزود: »مشکل دیگری که در مسیر استخدام 
پرستاران وجود دارد، این است که بسیاری از آنها 
به خاطر نداشتن تناسب بین پرداخت ها و سختی 
فوق العاده کارشان حاضر به کار در مراکزدرمانی 
با شرایط حداقلی نیستند و این طبیعی است که 
رو به شغل های دیگری می آورند یا خیلی ها بیکار 
می مانند.« رئیس سازمان نظام پرستاری با اشاره 
به بیکارشدن ۱۰۰ پرستار کرمانی هم توضیحاتی 
داد: »تعــدادی از اینها متکفل تأمین هزینه چند 
یتیم بودند و درحال حاضر از کار بیکار شده اند و 
رئیس دانشگاه کرمان به گفتن این جملات بسنده 
کرده اند که این افراد قراردادشان تمام شده بود و 
دیگر تمدید قرارداد نشــدند.« آدابــی ادامه داد: 
»دراین شــرایط بحرانی، وزارت بهداشــت اعلام 
می کند ظرفیت پذیرش دانشجوی پرستاری در 
دانشــگاه به 2۰۰ تا 3۰۰ درصد افزایش می یابد، 
به طورحتم فارغ التحصیلان زیاد این رشته به جمع 
بیکاران اضافه می شــوند.« به گفته او، پرستاران 
یا مجبورند بیکار باشــند یا مهاجرت کنند، این 
درحالیست که برای آموزش این پرستاران، هزینه 
زیادی شده اســت. آدابی ادامه داد: »درخصوص 
استخدام پرستاران در سال گذشته تعدادی افراد را 
به صورت شرکتی دعوت به کار کرده اند و طبیعی 
بوده اســت که افراد مایل نبوده اند به این شکل با 
نداشتن امنیت شغلی مشغول به کار شوند.« آدابی 
با اظهار تاسف از برگزارنشدن جشن پرستاری در 
طی 2 سال گذشته، تأکید کرد: »موجب ناراحتی 
است که برای سومین  سال پیاپی، پرستاران از فرط 
ناراحتی حاضر نیستند که کسی برایشان جشن 
بگیرد و کســانی در جشن شان شرکت کنند که 

حرفه آنها را با مشکل مواجه کرده اند.«

 فراخوان جذب دانشگاه  ها
تا ۳بهمن تمدید شد

مهر| رئیس مرکز جذب وزارت علوم از تمدید 
ثبت اعــلام نیاز دانشــگاه ها تا ســوم بهمن در 
چهاردهمین فراخوان نیمه متمرکز جذب اعضای 
هیأت علمی خبــر داد. محمدرضا رضوان طلب 
گفت:  ثبت نــام و بارگذاری نیاز دانشــگاه ها در 
چهاردهمین فراخوان نیمه متمرکز جذب اعضای 
هیأت علمی )پیمانی و طرح سربازی( دانشگاه ها 
و موسسات آموزش عالی کشور مربوط به فراخوان 
بهمن ۱3۹۴ از 22 دی ۹۴ آغاز شــد و تا 2۹ دی 
ادامه داشت. او افزود: با توجه به کند بودن سایت 
برای بارگــذاری نیازهای دانشــگاهی و این که 
برخی دانشــگاه ها تماس گرفتند و اعلام کردند 
که نتوانســته اند در مدت تعیین شده نسبت به 
بارگذاری نیاز دانشــگاه خود اقــدام کنند، ثبت 
اعلام نیاز دانشگاه ها تا 3 بهمن ماه ۹۴ تمدید شد. 
رئیس مرکز جذب وزارت علوم افزود:  سپس مرکز 
نظارت ارزیابی وزارت علوم این نیازها را با سهمیه 
دانشگاه ها تطبیق می دهد. او ادامه داد: متقاضیان 
می توانند در روزهای ۱۷ تا 2۶ بهمن ۹۴ به سایت 
مرکز مراجعه و با توجه به نیازهای اعلام شــده 
نسبت به ثبت نام اقدام کنند. رضوان طلب افزود: 
3 تا ۱۶ اسفند ۹۴ پالایش اولیه صورت می گیرد 
و از ۱۷ اسفند ۹۴ تا 3۰ اردیبهشت ۹۵به مدت دو 

ماه و نیم فرایند جذب در دانشگاه ها آغاز می شود.

کمپین »نه« به مینی بوس های 
فرسوده تهران

خبرآنلاین| دیروز 2۹ دی ماه شــهروندان 
تهرانی بــا گروه نفس همــراه شــدند و طومار 
درخواست نوســازی ۱2۰۰ مینی بوس  فرسوده 
شهر تهران را امضا  کردند. گروه نفس با همکاری 
موسســه حیات وحش میراث پارسین دیروز از 
ســاعت ۷ تا ۱۱ صبح، در پایانه مینی بوس رانی 
تجریش )میــدان تجریش،  روبــه روی امامزاده 
صالح، ابتدای خیابــان مقصودبیک، داخل پایانه 
اتوبوس رانی( با بادکنک هایی مشــکی به نشانه 
آلودگی هوا و نصب طومار دور تا دور چند دستگاه 
مینی بوس فرسوده به آگاه ســازی و جمع آوری 

امضا از اهالی این پایانه و رهگذران پرداختند.
اعضای نفس می گویند: ما در ایــن رویداد در 
پی جمع آوری 2۰ هزار امضا برای مطالبه ۱2۰۰ 
مینی بــوس جدید و باکیفیت که هــر کدام ۱۷ 
صندلی دارند، هســتیم تا پــس از آن اقدامات و 

پیگیری های بعدی را به عمل آوریم.


